
ی آسیایی خود را با شکست آغاز کرد. تیمی که سه شنبه  پرسپولیس اولین باز
شـــب مقابـــل یـــاران رونالـــدو به میدان رفت هیچ شـــباهتی با تیـــم هفته های 
پایانی فصل قبل نداشت و در برابر حریف پرستاره عربستانی خود به وضوح 
دســـت و پا بســـته بود. در این مورد می توان کیفیت بد چمن ورزشگاه آزادی، 
مصدومیـــت زودهنـــگام مهـــدی ترابی و اخراج میلاد ســـرلک و گل به خودی 
دانیال اسماعیلی فر را جزء دلایل شکست سرخپوشان دانست اما جدا از این 
گردان یحیی گل محمدی در اولین نبرد آســـیایی خود نتوانستند  مســـائل شـــا
هواداران خود را نسبت به آینده امیدوار سازند. دقیقا مثل آخرین نبرد آسیایی 
پرســـپولیس کـــه  به دو ســـال پیش بر می گـــردد، مقابل الهـــلال در یک چهارم 
ی که پرسپولیس بدون اینکه توان ایجاد  نهایی لیگ قهرمانان آسیا. همان باز
گذار کرد و  ی دروازه الهلال را داشته باشد نتیجه را سه بر صفر وا موقعیت رو

سرشکسته به تهران برگشت. 
برای اینکه بررســـی دقیق تری در مورد باخت پرســـپولیس در ورزشـــگاه آزادی 
مقابل النصر داشته باشیم به چند نکته اساسی اشاره می کنیم. ضمن اینکه 
در ادامه نظر محسن ربیع خواه که تجربه چنین روزهایی در پرسپولیس دارد 

را نیز جویا شدیم. 

 تیمی که برای آسیا بسته نشد
لیگ برتر ایران از لحاظ فنی و کیفی در یک ســـطح معمولی اســـت و تعداد 
ستاره های آن نیز انگشت شمار است. از این رو نمی توان سطح این رقابت ها 
را با لیگ قهرمانان آســـیا مقایســـه کرد. مخصوصا این دوره از رقابت ها را که 
ستارگان فوتبال دنیا به آن راه پیدا کرده اند. در چنین شرایطی وقتی قرار است 
یکنانی در این  تیمی به عنوان مدعی وارد رقابت های آســـیایی شـــود باید باز
ســـطح را هم در اختیار داشـــته باشـــد تا وقتی برابر ســـتاره های شناخته شده 
فوتبـــال جهـــان قرار می گیرند دچار اســـترس نشـــده و بتواننـــد حداقل 70، 80 
درصد توانایی خود را ارائه دهند. پرسپولیس به جرات یکی از تیم های پرمهره 
لیگ برتر است اما مهره هایی که حداقل نیمی از آنها در حد همین لیگ برتر 
یکنانی  هســـتند و نه میدان های مهم بین المللی. به خاطر همین مســـاله باز
، علی نعمتی، میلاد سرلک، سعید صادقی، شهاب  مثل دانیال اسماعیلی فر
ی با النصر عملکردی معمولی و  یگی در باز زاهدی، محمد عمری و مسعود ر
برخی از آنها بسیار ضعیف و پراشتباه داشتند. در کنار این مساله پرسپولیس 
یکنانی را در خط جلو نداشـــت که توان حفظ توپ و نگه داشـــتن آن برای  باز
ی  گر یک بار دیگر باز ، را داشته باشند. ا اضافه شدن دیگر نفرات به خط جلو
را مرور کنیم امیری، صادقی، عمری و زاهدی بارها قصد این کار را داشـــتند 
یکنان حریف مواجه شـــدند. مسلما تیمی که توان  اما با توپ ربایی ســـریع باز
ی می کند و برای رسیدن  لازم را در خط حمله نداشته باشد ناچارا عقب باز
به گل منتظر ضربات ایســـتگاهی و اشـــتباه حریف می ماند. شـــاید به خاطر 
یار مغانلو  یکنانی چون سعید عزت اللهی، شهر همین مساله بود که یحیی باز
و یک مهاجم خارجی با توانمندی بالا را در لیست خرید های تابستانی خود 

قـــرار داده بـــود تـــا در هـــر یک از خطوط زمیـــن توان تیمش را بالا ببـــرد که البته 
خواسته های او برآورده نشد. 

 نه خبری از اردوی خارجی بود و نه بازی بین المللی
ی  ی برگزار یکی دیگر از خواسته های مهم یحیی گل محمدی در تابستان جار
ی دو ســـه هفته ای در خارج از کشـــور بود. او خوب می دانســـت که  یک اردو
تیمش دو سال است نتوانسته به خارج از ایران برود و نیاز دارند که یک فضای 
ینـــی جدیـــد را با امکانات ایده آل تجربـــه کنند. در کنار این قضیه یحیی  تمر
گردانش در نظر گرفته بود تا  ی با تیم های خارجی هم برای شا حداقل سه باز
، بهتر  ی های بین المللی و به مراتب ســـنگین تر یکنانش را در باز عملکرد باز
ی بین المللی در کارنامه فوتبالی خود  بسنجد. مخصوصا سرخپوشانی که باز
ی  ی خارجی پرســـپولیس خیلی از برنامه های آماده ســـاز ندارند. اما لغو اردو
ی های آســـیایی آماده  سرخپوشـــان را به هـــم زد و تیـــم آن طـــور که باید برای باز
نشـــد. این در حالی بود که النصر چند هفته پیش در یک تورنمنت ســـنگین 

که جام اعراب باشد شرکت کرد و قهرمان هم شد. 

 یحیی مربی بازی های بزرگ نیست؟
مربیانی در فوتبال امروز دنیا موفق عمل می کنند که غیر از اینکه از لحاظ فنی 
کتیکی خود را به روز کرده و از افراد کار بلد در کنارشان استفاده کنند، از  و تا
گردان شان را آماده مسابقه  لحاظ روحی و روانی هم بتوانند به بهترین شکل شا
ی های ســـنگین و میادین مهم. پرســـپولیس در زمان  کنند. مخصوصا در باز
کثر آنها موفق بود. دلیل  ی های آسیایی سنگینی را تجربه کرد و در ا برانکو باز
این موفقیت، داشتن مهره های سرنوشت ساز نبود بلکه چون تیمی یکدست 
ی از لحاظ روحی و روانی خوب آماده می شدند، موفق  داشتند و برای هر باز
یکنـــان معمولی مثل آدام همتی،  عمـــل می کردند. به خاطر همین مســـاله باز
... وقتی در ترکیب سرخپوشان قرار می گرفتند آنقدر از نظر  احسان علوان زاده و
ی هستند.  روحی آماده بودند که خودشـــان هم باورشـــان می شد در سطح باز
گفتـــه نمانـــد خـــود یحیی گل محمدی بعد از فینالیســـت شـــدن تیمش در  نا
گردانم  اولین سال مربیگری خود در پرسپولیس در برنامه تلویزیونی گفت: »شا
چون تجربه آســـیایی داشـــتند آنقدر خوب و حرفه ای فکر می کردند که دیگر 
ی نبود چیزی به آنها بگویم.« اما در سال های بعد از آن پرسپولیس هرچه  نیاز
ی های مهم بین المللی  یکنانش تغییر کرد بیشتر دچار افت کیفی در باز باز
شـــد و سرخپوشـــان دو ســـال پیش مقابل الهلال و این بار مقابل النصر تیمی 
دســـت و پا بســـته نشـــان دادند. یحیی به خاطر خصوصیات اخلاقی آرام و 
متینش، از آن دســـته از مربیان هیجانی نیســـت که قبل از چنین مســـابقات 
ی کند.  گردان جوان و کم تجربه اش را آن طور که باید آماده باز مهمی بتواند شا
شاید وحید امیری هم کاپیتانی با این خصوصیات نباشد. حتی دستیاران 

یحیی هم افرادی با این خصوصیات نیستند. 

 ربیع خواه: زمین چمن کمر پرسپولیس را شکست
هافبـــک ســـابق پرســـپولیس بـــا انتقـــاد از زمیـــن چمـــن ورزشـــگاه آزادی بـــه 
»فرهیختگان« گفت: »ضربه ای که چمن بی کیفیت ورزشگاه به پرسپولیس 
یکنان  زد کمر این تیم را شکســـت؛ مصدومیت زودهنگام یکی از بهترین باز

تیم، گرفتن بی دلیل کارت زرد به خاطر زمین خوردن در صحنه ای که میلاد 
سرلک اولین کارتش را گرفت و وحید امیری که به خاطر بد بودن زمین مصدوم 
ی کردن ســـخت  شـــد و از زمین بیرون رفت. در چنین زمینی واقعا فوتبال باز
است و متاسفانه پرسپولیس نتوانست از امتیاز میزبانی، نه از جانب حمایت 

گران و نه ورزشگاه خانگی بهره ببرد.«  تماشا

 شرایط النصر بهتر از پرسپولیس بود
کید بر اینکه پرسپولیس در یک جنگ نابرابر  ربیع خواه با تا

به مصاف النصر رفت، یادآورد شـــد: »واقعیت امر این 
است که تیم های عربستانی با جذب ستارگان فوتبال 

دنیـــا تـــوازن را در بین تیم های آســـیایی بر هم 

زده اند. در چنین شـــرایطی تیم های ایرانی 
و از جمله پرســـپولیس باید در شـــرایط کاملا 
نابرابـــر بـــه مصاف رقبـــای عربســـتانی بروند. 
یکن بلکه در زمینه های  نه فقط در ســـطح باز

مختلـــف. متاســـفانه فوتبـــال مـــا در زمینـــه 
ی روند نزولی  ی و نرم افزار امکانات سخت افزار

گر ادامه پیدا  در پیش گرفته اســـت. رونـــدی که ا
کند خیلی زود فاصله ایجاد شده را خیلی بیشتر 
خواهد کرد. امیدوارم مسئولان زودتر به خودشان 

ی  آمده و شرایط را برای بهبود امکانات سخت افزار
فراهم کنند. واقعا برای کشـــورمان بد است که بهترین 

ورزشگاه مان چنین زمین چمنی داشته باشد.« 

 پرسپولیس ماه ها 
در جذب مهاجم تعلل کرد

ی در پاسخ به این سوال که نقطه ضعف پرسپولیس مقابل النصر چه  و
بـــود؟ خاطرنشـــان کرد: »پرســـپولیس تقریبا در همه 
یکنان خوبـــی دارد اما نبود یک مهاجم  خطـــوط باز
توانمند و کامل در خط حمله این تیم کاملا به چشم 

می آیـــد. به خاطر همین ضعف هم بارها وحید امیری 
یاد برای بقیه موقعیت سازی کند یا به دروازه  سعی کرد با دوندگی ز

النصر نزدیک شود. واقعا نمی دانم که چرا ماه ها برای جذب مهاجم تعلل شد 
تا الان این شرایط پیش بیاید. در هر صورت خیلی نباید پرپسولیس را کوبید 
بلکه الان وقت حمایت هواداران و پیشکسوتان از این تیم است تا بتواند در 
ادامه مســـیر این شکســـت را جبران کند. خیلی از مربیان بزرگ دنیا اعتقاد 
یکن شود به  دارند که استرس می تواند تا 70 درصد باعث افت کیفی یک باز
ی  های بزرگ سعی می کنند بیشتر تمرکز خود را  همین خاطر قبل از آغاز باز

ی آماده کردن تیم شان از لحاظ روحی و روانی بگذارند.  رو

واکاوی شکست تلخ شاگردان گل محمدی در آزادی

تیمی که آسیایی بسته نشد
ربیع خواه: مصدومیت ترابی کمر تیم را شکست
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مهدی منصرف
خبرنگار 

واکنش برانکو به شکست پرسپولیس:

النصر برد چون بهتر بود
شکست پرسپولیس مقابل النصر خلاف آن چیزی بود که هواداران این 
تیم انتظار داشتند. از این جهت که سرخپوشان فصل پیش قهرمان 
دو جام داخلی شد و به عنوان بهترین تیم ایران راهی این مسابقات 
شدند. از طرفی عملکرد خوب پرسپولیس در چندسال اخیر حضورش 
در بازی های آســـیایی باعث شـــده سطح تواقع هواداران این تیم بالا 
برود و حداقل انتظار شکست خانگی تیم شان را در ورزشگاه آزادی 
گر پرســـپولیس عملکرد خوبی مقابل النصر  نداشـــته باشند. شـــاید ا
داشـــت انتقادات کمتری از یحیی و تیمش می شـــد اما واقعیت امر 
است که سرخپوشان بازی در خور نام و اعتبار تیم شان مقابل النصر 
ارائه ندادند. یکی از افرادی که از عملکرد پرسپولیس در بازی با النصر 
رضایت ندارد، برانکو ایوانکوویچ است. مربی ای که در زمان حضورش 
در پرسپولیس همواره با این تیم در لیگ قهرمانان پرفروغ ظاهر می شد. 
برانکو که قبل از این مســـابقه پیام روحیه بخشـــی را برای پرسپولیس و 
هوادارانش فرستاده بود، درمورد این شکست به »فرهیختگان« گفت: 
»چون بازی را به طور کامل ندیدیم نمی توانم کامل درمورد آن صحبت 
کنم. متاســـفانه  فقط یک نیمه از مســـابقه را تماشـــا کردم و در آن نیمه 
)نیمـــه اول( هـــم النصر تیم بهتر میـــدان بود و به همین خاطر بازی را 
یکنانش در نیمه دوم اخراج  برد. البته شنیدم که پرسپولیس یکی از باز

یادی در این شکست داشته است.« شد و قطعا این مساله تاثیر ز

 ستاره ازبک از زمان منصوریان 
در لیست آبی ها!

سقف بودجه استقلال 
مهم ترین سد ماشاریپوف

با اعلام برخی رســـانه ها جواد نکونام با ارســـال نامه ای برای مدیران 
باشـــگاه استقلال خواســـتار جذب جلال الدین ماشاریپوف، ستاره 
ســـابق تیم النصر عربســـتان شـــده اســـت. ماشـــاریپوف ازبکستانی 
یکن آزاد  چندی پیش قراردادش با النصر را فســـخ کرد و به عنوان باز
ی برای شباب   مشکلی برای حضور در استقلال ندارد. او سابقه باز
کور و لوکوموتیو ازبکســـتان را نیز در کارنامه دارد. باید  الاهلی، پاختا
دید درنهایت مدیران باشـــگاه اســـتقلال موفق به جذب این ســـتاره 

ازبکستانی می شوند یا او راهی تیم دیگری خواهد شد. 
نکته قابل توجه اینکه این ستاره ازبکستانی طی سال های اخیر و از 
یان یکی از گزینه های خط هافبک  زمان سرمربیگری علیرضا منصور
اســـتقلال بوده اما این خرید هیچ وقت انجام نشـــده و در حد همان 
گمانه زنی رســـانه ای و لینک شـــدن هرســـاله باقی مانده است. البته 
به نظر می رسد مهم ترین سدی که درحال حاضر پیش پای این چهره 
برای استقلالی شدن قرار دارد به سقف بودجه تیم های باشگاهی در 
لیگ برتر مربوط باشد، ضمن اینکه پنجره نقل و انتقالاتی استقلالی ها 

بسته است و باید اقداماتی در راه باز کردن آن انجام شود. 

تیـــم ملی بوکس کشـــورمان با 5 بوکســـور در نوزدهمیـــن دوره بازی های 
آسیایی 2022 هانگژو حاضر خواهد شد تا پس از عدم توفیق در کسب 
مدال در دوره گذشته این بار برای افتخارآفرینی تلاش کند. این درحالی 
یس در این رقابت ها باعث  یع ســـهمیه المپیک 2024 پار اســـت که توز
خواهد شـــد ســـختی های مســـابقات این دوره چندبرابر شـــود. دانیال 
شـــه بخش در مســـابقات قهرمانی جهان ســـال 2021 پس از 86 ســـال 
یخ ســـازی در بوکس ایران شـــد و برای اولین بار بوکس ایران  موفق به تار
با کسب نشان برنز صاحب مدال جهانی کرد تا نام خود را در این رشته 
بـــرای همیشـــه ثبـــت کند. او که این روزها بـــا حضور در بوکس حرفه ای 
اهداف بزرگی را در سر دارد. او مدال نقره آسیا را نیز در کارنامه خود دارد 
و یکی از امیدهای رشته بوکس و کاروان ایران برای موفقیت در هانگژو 
خواهد بود. گفت وگوی »فرهیختگان« با شه بخش را در ادامه بخوانید. 

تیم ملی بوکس در شـــرایطی عازم هانگژو شـــده اســـت که برای حضور در این 
مســـابقات تدارکات چندان خوبی نداشـــت و تنها در فاصله یک ماه تا شـــروع 
مســـابقات یک اردوی مشـــترک با اردن و یک اردوی مشـــترک نیز با تیم ترکیه در 
یافت روادید  تهران برگزار کرد، همچنین حضور برخی ملی پوشان به دلیل عدم در

در تورنمنت بوسنی منتفی شد. 
هر قدر در تورنمنت ها شرکت کنیم باز هم کم است. تنها چیزی که به ورزشکار 
کمک می کند، این اســـت که میدان بیشـــتر ببیند و در رشـــته ما با قهرمانان 
ی مشـــترک داشتیم که مطمئنا  بزرگ بوکس دنیا تن به تن شـــود. یکی، دو اردو
تاثیر خود را خواهد گذاشت، اما متاسفانه حضورمان در تورنمنت بوسنی لغو 
ی های  شد. حضور در این مسابقات می توانست کمک کند تا بیشتر برای باز
آسیایی هانگژو آماده شوم. البته یک تک بازی در بوکس حرفه ای در ارمنستان 
داشتم که خدا را شکر خوب بود و می تواند به من کمک کند. اینکه در یک 
ی رســـمی با یک بوکســـور گرجســـتانی تن به تن شدم قطعا در عملکردم در  باز

ی های آسیایی 2022 هانگژو تاثیرگذار خواهد بود.  باز

با توجه به رشـــد و قدرت بوکس قاره آســـیا در جهان به نظر می رســـد ملی پوشان 
در بازی های آسیایی کار بسیار سختی پیش رو خواهند داشت. 

مشـــکل حائز اهمیتی که بوکس ایران همیشـــه با آن کلنجار می رود حضور در 

قاره آسیاســـت. در آســـیا با قدرت های دنیا مقابله می کنیم. این قاره در حال 
حاضر قدرت بوکس دنیاســـت و تیم های اول و دوم جهان از آســـیا هســـتند. 
طی روزهای آینده قرار اســـت المپیک آســـیایی را تجربه کنیم که کار بســـیار 
ســـختی خواهیم داشـــت. در هر صورت دســـت و پا بســـته نیستم و امیدوارم 
نه تنهـــا خـــودم بلکه تک تک بچه ها بهترین نتیجه را برای بوکس ایران بگیرند 

و کمکی برای کاروان بزرگی بوکس ایران باشند. 

بوکس ایران از سال 2006 که علی مظاهری موفق به کسب مدال طلا در بازی های 
آسیایی دوحه شد، همچنان در حسرت تکرار این مدال است. چقدر امیدواری 

این طلسم توسط شما شکسته شود؟
ی های آسیایی  علی مظاهری در دوره های گذشته توانست مدال طلا را در باز
کســـب کنند، اما درحال حاضر شـــرایط بوکس بســـیار فرق کرده است. جدا از 
ی های آسیایی این  اینکه قهرمانان بوکس دنیا در قاره آسیا حضور دارند، باز
یـــس نیز خواهد بـــود و همین موضوع  دوره کســـب ســـهمیه المپیـــک 2024 پار
حساســـیت ها را بـــرای کشـــورهای قهرمان و مدعی دوچنـــدان می کند. در هر 
ی نخواهم  صـــورت تـــلاش خواهم کرد که بهترین نتیجه را کســـب کنـــم و کار
کرد بعد از پایان مســـابقه دچار پشـــیمانی شوم. مطمئنا تمام تلاشم را می کنم 

بهترین نتیجه را برای بوکس ایران به دست بیاورم. 

فکـــر می کنید ســـایر ملی پوشـــان ایـــران توانایی موفقیت در بازی های آســـیایی 
را دارند؟

واقعا توانایی همه بچه های تیم ملی بوکس را قبول دارم. بچه های ما به خوبی 
گر می خواهند تشـــویق شـــوند باید کارهای بزرگ انجام بدهند.  می دانند که ا
انجـــام کارهـــای ســـخت و غیرممکن باعث خواهد شـــد تا تشـــویق شـــویم و 
بچه هایمان مطمئنا تمام توان و وجود خود را خواهند گذاشـــت. کار بســـیار 
یـــم، امـــا آرزو می کنم بهترین نتیجه را کســـب کنیم. ما  ســـختی را پیـــش رو دار
یم و  کســـب ســـهمیه المپیک و خود المپیک آســـیایی را همزمان پیش رو دار
همیـــن موضوع حساســـیت را دوچندان می کند، امـــا همه بچه ها با همه نیرو 

جلو خواهند رفت. 

حضـــور محمـــود نهتانـــی مربی شـــما در کادرفنی تیم ملی همواره باعث شـــده 
عملکرد بهتری داشـــته باشـــی، اما این بار بدون نهتانی در بازی های آســـیایی 

حاضر خواهی شد. 
محمـــود نهتانـــی در هـــر رقابتی با من حضور داشـــته اســـت نتیجه قابل قبول 
گرفته ام. خیلی خوب می شد ایشان در این مسابقات به کادر استاد نهرودی 

اضافه می شـــد تا برای بوکس ایران مثمرثمر باشـــد. متاســـفانه در 
یـــداد نهتانـــی با ما نیســـت و امیدوارم در نبود ایشـــان تیم  ایـــن رو

ینگ هانگژو اجرا کند. بوکس ایران  ملـــی نمایـــش خوبی را در ر
و بچه هـــای تیـــم ملـــی همه تلاش خـــود را می کنند تـــا بهترین 

نتیجـــه را بگیرنـــد و مطمئنـــا بـــرای این کار از تمـــام وجود خود 
استفاده می کنند. 

دانیال شه بخش در گفت وگو با »فرهیختگان«: در هانگژو به گونه ای مبارزه می کنم که بعدا پشیمان نشوم

درآسیاباقدرتهایبوکسدنیامقابلهمیکنیم
 با همه وجود برای بهترین مدال می جنگم                    توزیع سهمیه المپیک در هانگژو حساسیت را دوچندان می کند


